
bile prireditve ptujskega pevskega društva 
zares najodličnejše slovenske slavnosti, pravi 
prazniki za slovensko ljudstvo. Nekdanji časi 
se vračajo! To je pokazala tudi zadnja slav
nost v Mariboru, dne 7. avg. t. 1. Da bi 
sedanji odbor ne opešal, ampak vrlo napre
doval ! 

Predno poročamo, kako se je vršila 
zadnja pevska slavnost v Mariboru, naj še 
izrečemo tudi misel, ki se je slišala med 
veščaki ob priliki te slavnosti. Pevsko dru
štvo v Ptuju je stremilo sedaj po tem, da 
ob svojih slavnostih nudi poslušalstvu vedno 
kaj novega in umetnega. In ravno vsled tega 
ni imelo vsakokrat sreče pri slavnostih. Saj 
tudi drugače ni mogoče, če pomislimo, da 
pri takih slavnostih nastopajo moči, ki pri
dejo iz vseh stranij slovenskega sveta, in 
katere edino ena vaja skuša strniti v enoto 
in harmonijo. Zato pa bi naj društvo stavilo 
iahke, tudi narodne skladbe na dnevni red, 
a izvajanje težkih umetnih točk prepustilo 
posameznim pevskim društvom, ki prihajajo 
k slavnostim. In nastopi takih društev bi se 
naj postavili na program, da bi jim ne trebalo 
nastopati še le, ko je že splošen truSč in se 
za fineso pevskih predavanj premnogi več 
ne brigajo! 

Mogočna trobojnica z Narodnega doma 
je pozdravljala zadnjo nedeljo slovenske goste, 
ki so prihajali k pevski slavnosti. Pripravljalni 
odbor je sprejemal na kolodvoru in pa v 
veži Narodnega doma. Narodne dame so 
okrasile goste s Šopki. V imenu »Glasbene 
Matice« se je g. prof. Stritov iskreno zahvalil 
za ljubeznjiv sprejem. 

Pevska slavnost v Mariboru. 
Slovensko pevsko društvo se je zadnja 

leta vzbudilo iz spanja ter s prirejanjem 
pevskih slavnosti zopet zadošča svojim dolž
nostim. In že se kaže med občinstvom zopet 
nekdanja naklonjenost društvu. Fevske slav
nosti se prav dobro obiskujejo. Nekdaj so 



Skoke pri Mariboru. 
(Napisal Gabr. M a j c e n po svojem predavanju v 
Skokah dne 10. julija 1904, prirejenem po „Zgodovin. 

društvu" za Spodnji Štajer.) 
(Konec.) 

Kakor je iz teh knjig posneti, je na 
Skokah po letu 1686 bilo razmeroma malo 
srbskih posestnikov, zato pa več slovenskih. 
H krstu so pošiljali oziroma botrovali so: 
1687 Skok (slovenska nazivka za uskoka), 
Šteflič, 1689 Smuk, Vogrišek, od 1690 naprej 
Weber, Šuster, Reich. Kneehtl, Kokl, Kokol, 
Paulin, Tarkuš, Špurej, Goričan, Ulaz (to ime 
zopet spominja na Srba), Čander, Glaser, 
1724 Mešinovič; odslej naprej poleg Sloven
cev PleterSič, Meslinič, Petričič, Jakopič, Ši
beriič; največkrat pa se kot botra imenujeta 
rodbini Meslinovič (tudi Maslinovič, kar je 
gotovo le nekdanje Mislinovič) in Pleteršek. 
Cim dalje dol, tem redkeja so srbska imena 
in tem navadniša slovenska. 

Iz poročil, ki jih imamo o dobi po 1.1587, 
je sklepati, da so Srbi že pred 1. 1664 jeli 
zapuščati Skoke in da so se polagoma do 
malih ostankov izselili. Koliko let pred 1.1664 
se je ta izselivni proces začel, se pa ne da 
dognati, ker se ne ve, kedaj in od koga je 

Listek. Sigerstorff »DsgockenHoff« kupil. Gotovo je 
le, da se je s r b s k a n a s e l b i n a j e 1 a 
k r č i t i med 1587 in 1664, b r ž k o n e 
pa že o k o l i 1600. P o t e m t a k e m so 
S r b i v p o l n e m š t e v i l u na S k o k a h 
b i v a l i le k a k i h 50 let . 

Drugo vprašanje je: na kak način so 
Srbi ostavili Skoke? Ali so posestva rado
voljno prodali, ah pa jih je cesar nazadnje 
vendar prestavil kam drugam ter Skoke za
menil z večjim zemljiščem? 

V tem zadnjem slučaju bi dežela štajer
ska bila vzela zemljišče nazaj, cesar pa mu 
ob enem odtegnil svoboščino vsakoršnega 
davka, tudi bi bili Skoke zapustili vsi Srbi 
do zadnjega. To pa se, kakor vemo, ni zgo
dilo. Sigerstorff je Pleteršeku »UsgockenH ff« 
prodal s svoboščinami vred in Srbi so Skoke 
zapuščali polagoma. Tudi bi se bile, če bi 
Srbe bil cesar prestavil, v Gradcu ali sploh 
v kakem vladnem arhivu ohranile kake li
stine. Takih pa ni. Zato smemo sklepati, da 
so S r b i drug za d r u g i m s v o j a po
s e s t v a p r o d a l i , h o t e č si i s k a t i 
b o l j š i h domov . Sicer pa jim je, če ce
sarju ni bilo mogoče, dati jim rodovitne ših 
in večjih zemljišč, kazalo najbolje, posestva 
T Skokah prodati; bila so namreč radi svo
boščin, ki so bile združene z zemljiščem, ne 
pa z osebno lastnikovo, in se torej tudi z 

zemljiščem vred smele prodati, mnogo vredna, 
tako da so se dale za nja izkupiti lepe svote. 

Ostali pa so v Skokah bržkone le tisti 
.■Srbi, ki se jim je iz tega ah onega vzroka 
godilo bolje, ki jih torej niso razmere pri
morale, iti dalje. Dokaz za to mi je Misli
novič, tolikrttni boter; tudi dandarvf F? na 
to mesto pač najraje zbirajo ugledi 
vitejši ljudje. 

Kam so se pa odhajajoči Srbi obrnili? 
B r ž k o n e n a z a j v G r a n i c o , kjer so 
se med iojaki izgubili; le tako je mogoče, 
da so njih sledovi izginili popolnoma. 

To torej o dobi, v kateri so Srbi v 
polnem štev lu bivali na Skokah. Kako pa 
se je godilo Skokam nadalje? Naravno je, da 
ni vsak zmed srbskih 6 posestnikov, ki je 
svojo lastnino v kup ponujal, našel kupca za 
vseh 50 oralov, ampak zemljišča so se morala 
razkosavati; sicer bi tudi krstne knjige na 
mogle pričati o tolikih posestnikih. Danes 
imajo Skoke poleg »UsgockenHcffa« (sko
škega dvora), ki je še najbolje ohranil prvotni 
obseg, 12 kmetij, katerih meri vsaka okoli 
20—25 oralov, in 2 »četrtgrunta«, ki imata 
vsak približno 8 oralov. Prav tako je škoško 
zemljišče že bilo razdeljeno v začetku 19. sto
letja in mogoče, da sega ta razdelitev celo 
nazaj v ono dobo, ko so Srbi zemljišča 
prodajah. 



Ker izven dvora na Skokah bržčas ni 
bilo prave hiše, so si novi slovenski nasel
niki morali sami postaviti take. Edini dvor 
je že v začetka 19. stoletja z ozirom na 
stavbo imel obliko, ki na Dravskem polju ni 
navadna: posebej stoječo, veliko zidano hiSo 
z obokanimi prostori in obširna gospodarska 
poslopja, ki so tudi bila ločena, dočim so 
druge kmetske hiše stavljene v kotu ter imajo 
tudi gospodarska poslopja pa isto streho. Ne 
trdim, pa, da je sedanja hiša na tem pro
storu tista, ki jo je postavil Aleksič, dasi je 
videti jako stara. Dvoru, ki mu je bil gospodar 
Pleteršek, so rekali »frajarjevo«, Pleterštku 
»fraje «, njegovim ljudem pa »frajerjevi«, in 
sicer zato, ker je to posestvo, kot nerazko
sano, si bržčas edino bilo ohranilo staro 
pravico do svoboščin. 

Srbska rodovna imena so sčasoma iz
mrla; danes jih ni več; pač pa služijo kot 
hišna imena; tako se je n. pr. do najnovejše dobe 
sedanja Peskova hiša imenovala »pri Mar
koviču«, Pivčeva »pri Jakoliču.* 

Cesarica Marija Terezija je dala, da bi 
se dača pravičneje odmerila, vso zemljo av
strijskega cesarstva izmeriti in na tej podlagi 
dačo na novo predpisati. Knjiga, ki obsega 
te določbe, se imenuje kataster; dovršen je 
bil 1. 1757. Po tem novem katastru so imele 
vse pravice do svoboščin, kakorSne so bile 

združene s skoškim dvorcem, ugasniti. Ven
dar so se ljudje te njim neprijetne novotarije 
branili, kolikor in dokler se je dalo. In tako 
so tudi Pleteršeki odklanjali plačevanje dače, 
opiraje se na dotične listine, ki so jim bile 
ostale od Srbov. 

Cesar Jožef II. je pri cerkvi Sv. Miklavža 
ustanovil lokalijo, Skoke izločil iz Slivnice 
ter je podredil novi župniji, ki pa ni dalje 
trajala nego le od 1785 do 1793. 

Leta 1819 je cesar Franc zapovedal, da 
se kataster Marije Terezije popravi ter pre
novi. Ta ukaz je bil povod, da so nastale občinske 
mape, ki še služijo sedaj. Za Skoke in okoliš 
se je mapa risala L 1825; kakor je iz nje 
razvideti; so se razmere od tistihdob komaj 
znatno izpremenile. Pri tej priliki se je 
tudi odlok aastran svoboščin poostril. 

Najnovejšo dobo zgodovine Skck pojas
njuje tudi ustno poročilo starega moža, po
tomca Pleteršekovih, ki se je redil na fra
jarjevem. Ta mož je Peter Marat, rojen 1838. 
Oče mu je bil Peter Marat; ta se je rodil 
na Kranjskem, služil na Rogozi ter se pri
ženil na frajarjevo; žena mu je bila Marija 
Pleteršek roj. 1806. Predniki Marije Pleteršek 
ter gospodarji na frajarjevem pa so sledeči: 
Boštjan Pleteršek (roj. 1773) in Marija, Miha 
Pleteršek (1726) ia Marija, Jurij Pleteršek 
(1690) in Helena ter Jurij Pleteršek in Ur

šula. Zadnji je brezdvoinno sin rnega Ju
rija Pleteršeka, ki je skoSki dvorec kupil od 
Sigerstorffa. 

Imenovani Peter Marat torej mi je pra
vil, kar je v detinskih letih, bivaoč pri ma
teri, sam videl, slišal in doživel, pa tudi, kar 
mu je pripovedovala mati kot poročilo svoje 
matere, torej njegove babice, ki je, rojena 
okoli 1780, na dvoru kmetovi la prva deset
letja po 1800. In to poročilo Petrovo bodi 
konec moji razpravi. 

»Ko sem bil fant, je v veži naše hiše 
stala omara, polna pisem, med kojimi so ne
katera potrjevala, da je frajarjevo prosto 
vsakega davka. Posestvo pa se je tudi zato 
imenovalo frajarjevo, ker nobenega, ki ga je 
zasledovala pravica hi ki je stopil na to 
zemljo, niso smeli ugrabiti; bil je prost, 
»fraj«. Tako je n. pr. 1.1820 na našo zemljo 
pribežal Pulko, da se je rešil vojaščine, in 
ob istem času in iz istega vzroka tudi Kampl. 
Seveda sta morala oba ostati pri nas ter sta 
se oženila in njiju roda živita še zdaj v vasi. 
Babica moja niso plačevali dače, vendar ta 
svoboda ni veljala za ona zemljišča, ki so 
se od frajarjevega odločila ter prodala. Ba
bica so imeli le vsako leto in sicer d rektno 
v Gradec odrajtati en »cvajar«, v vrednosti 
današnjega krajcarja, ki jim je bil predpisan 
v opomin, da bi dačo morali plačevati, ako 



bi jim je cesar ne bil opustil. Prihajali so pa 
opominski listki, češ, naj plačujejo dačo kakor 
drugi; nazadnje je nekega dne celo par urad
nikov prišlo v hišo, preteč jim, da jih čakajo 
hude posledice, ako se ne podvržejo davčni 
dolžnosti. Vkljub temu se babica niso udali, 
ampak so rekurirali. Rekurze so jim delali 
razni ljudje, med njimi tudi tedanji fentjan
žev3ki učitelj Maurus. Tem ljudem so babica 
izročali pisma iz imenovane omare in tako je 
prišlo, da jih zdaj več ni, izvzemši tista, ki 
jih ima Pesek. (Ta pritisk se je godil vsled 
prenovitve katastra pod cesarjem Francem.) 
Babica so umrli, ne da bi bili dačo plačevali, 
zato so pa moja mati potem morali plačati 
več stotin ter se davčni dolžnosti podvreči. 
V hiši rta bili tudi dve sablji, s katerima 
smo otroci včasih igrali. A mati tega nikdar 
niso dovohh ter vsakokrat djali: »Pustite te 
reči, da se ne izgubita; dolgo sta že pri hiši 
in naj ostaneta pri njej.« Mislim, da sta sablji 
še na kakem podstrešju, bržčas pri Pesku, 
ki je, ko je bil župcn, več starih reči k sebi 
shranil. Domovino mojo je prevzela moja 
sestra, ki pa je bila primcrana vzlasti radi 
dolgov, katere je ob enem prevzela, prodati 
jo. Danes je lastnik nekdanjega frajarjevega 
dvora Jože Divjak. Hiša nosi št. 14. Jaz sem 
pa zadnji frajar, ki se je porodil v tej hiši, 
in zato mi tudi ljudje ne pravijo drugače 
nego frajar.« 



Pri občnem zboi u so se spremenila pra
vila društva v toliko, da se na prirejajo 
pevske slavnosti vsako leto, ampak vsako 
tretje leto. Predsednikom se zopet izvoli do
sedanji predsednik gosp. Zupančič. Častnim 
članom se imenujeta g. Matej Hubad, koncertni 
vodja »Glasbene Matice«, in učitelj dr. Romih 
na Krškem. 

Pri koncertu je sodelovalo nad 100 
pevcev. VrSil se je koncert v veliki dvorani, 
katera je bila polna občinstva. Navdušenje 
je bilo veliko, in občinstvo je pevke in pevce 
zahvaljevalo z burnim ploskanjem. Vodil je 
koncert mladi, a spretni kapelnik iz Trsta g. 
Vogrič, kateremu je gca Francka Rapočeva 
poklonila v imenu mariborskih Slovenk 
lavorov venec s slovenskim trakom. Več 
I esmi se je moralo ponavljati. 

Po koncertu je bila prosta zabava na 
prostornem dvorišču »Narodnega doma«, na 
katerem je zakraljevala kmalu zidane volja. 
V presledkih so peli pevci »Glasbene Matice« 
in pa mešani zbor iz Ljutomera pod veščim 
vodstvom g. Zacherla. Krasni sopran in alt 
ljutomerskih slavčkov sta se sploSno občudo
vala. Tudi na kegljišču se je prosto sestavljal 
močan moški zbor, ki je prepeval sebi in 
drugim v veselje in zabavo. Gosp. nadučitelj 
Porekar je prečital brzojavne pozdrave. 


